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La senyora Gabarda Ortín:

Y espero que no me contesten a todo esto 
supercaligrafilísticoespialidoso, como me acaban de contestar, 
que es lo que decía Mary Poppins cuando no tenía nada que 
decir .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la vicepresidenta del Consell .

Quan vosté vullga, vicepresidenta.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Sí . Gràcies, senyor president .

Senyora diputada, mire, açò és una sessió de control al 
govern, les coses que vostés tinguen ací en les Corts i 
l’autoorganització, ja s’ho apanyen vostés ací. 

Jo li vaig a respondre i també vaig a respondre en la 
comparativa amb Madrid, on, per cert, Ciudadanos portava 
el tema de les residències. I no ho vaig a fer perquè jo crec 
que les comparatives d’estes qüestions són odioses i, per 
descomptat, no va amb el meu estil. (Aplaudiments)

El que li diré és el que hem fet ací. Mire, la resolució del 17 
de d’agost d’actuació en residències de persones majors, 
dependents, centres de dia, habitatges tutelats i CEAM 
establia la realització de PCR a les persones treballadores 
que s’incorporaren al lloc de treball per primera volta o que 
tornaren de permisos, vacances o situacions assimilables .

Es manté un registre d’entrada a les persones proveïdores 
i a personal extern . Una disposició d’aïllament, per part 
del centre, a un percentatge entre el 10 % i el 1 5% de 
les persones residents. Se suspenen les visites quan la 
situació epidemiològica aixina ho exigix . Es realitza PCR a 
les persones que sol·liciten el seu ingrés o reingrés en les 
fases 2 i 3. I la garantia de contacte amb familiars i persones 
properes a través de mitjans telemàtics i, en el seu defecte, 
informació puntual a la família.

A més, els plans de contingència que havien de presentar, 
els han presentat 306 residències. 15 centres residencials 
no l’han presentat, tots ells privats, per cert, que òbviament 
s’exposen a una sanció a l’empara del Decret Llei 12/2020.

Mire, totes estes mesures han permés que el número 
de centres residencials amb casos confirmats de COVID 
haja passat de 57, el 10 de setembre –la data de la seua 
pregunta– a 27, el 13 d’octubre, un descens de més de la 
mitat. Açò és la veritat, açò són les dades, i estes coses s’han 
de tractar amb rigor, senyora diputada .

Mentre les persones amb positiu en la població general han 
augmentat un 175% des de juliol, en el cas dels centres 
residencials eixe increment ha sigut 8 vegades inferior, 
8 vegades inferior. Actualment es troben sota vigilància 
6 centres: 1 a la província de Castelló, 1 a la província 
d’Alacant i 4 a la província de València .

Respecte al que vosté parla del sector. Per a mi el sector és 
tot, per a vosté el sector només són les empreses, per a mi 
el sector també són els treballadors i treballadores, també 
és la part pública, són els propis residents . El sector és tot, 
però per a vosté el sector només són les empreses . Molt bé, 
doncs, vinga, anem a les empreses i també a les entitats del 
tercer sector que, com no són lucratives, es veu que vosté 
també s’ha oblidat d’elles .

Estem ja confeccionant el decret d’ajudes de 10,9 milions 
d’euros, de les quals, com a mínim, el 50 % ha d’anar destinat 
a compensar l’esforç de personal, substitucions i gratificar 
als i les professionals; 15 % serà per a material inventariable 
i la resta per a material fungible del sobreesforç que han fet, 
efectivament, les entitats gestores, ja siguen lucratives o no, 
durant la pandèmia .

Es reforça mitjançant el pla de xoc, amb 29 professionals 
i 12 noves persones en inspecció. A partir de l’any que 
ve equipararem salarialment a tot el personal sanitari 
dels centres sociosanitaris de la Conselleria d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives, 56 metges i metgesses i 184 infermers 
i infermeres.

I tot això, a més, amb independència del pla 
d’infraestructures –que sap vosté també– que estem 
ultimant per implantar eixe nou model residencial que 
puga donar una millor resposta, més amable, centrada en la 
persona .

Respecte a les altres qüestions que no afecten a l’àmbit 
residencial, que era la pregunta, dir-li, senyora diputada, 
jo crec que vosté ha de manejar les dades com són. 
La Comunitat Valenciana és l’única comunitat que ha 
augmentat un 10 % les persones amb prestació o serveis en 
situació de dependència, l’única que ha augmentat un 10 %, 
de tota Espanya. Mentre que el conjunt d’Espanya baixa un 
0,3 %, Madrid baixa un 6 % en beneficiaris en dependència, 
la Comunitat Valenciana puja un 10 %, val? I, a més, som, 
junt a Canàries, l’única comunitat que ha pujat les sol·licituds 
durant la pandèmia perquè els funcionaris i funcionàries han 
seguit treballar per donar resposta a la gent en situació de 
risc . (Aplaudiments) (Veus)

 

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

La següent pregunta és la número 436, que formula l’il·lustre 
diputat Vicente Arques Cortés al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Té vosté la paraula, senyoria .
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El senyor Arques Cortés:

Gràcies, president.

Todos conocemos la importancia del turismo para nuestra 
economía, en términos de PIB, de empleo, de recaudación 
de impuestos y de gasto público, y el papel que jugó durante 
la pasada crisis para la recuperación económica . Por eso 
resulta especialmente grave el impacto que esta pandemia 
está teniendo sobre el mismo, sobre el turismo. Entre junio 
del 2015 y febrero del 2020, es decir los últimos cinco 
años, el turismo ha sido fundamental para el progreso de la 
Comunidad Valenciana, hemos crecido un 54 %, pasando de 
6,2 millones a 9,6 millones de turistas extranjeros.

En 2019 la Comunidad Valenciana recibió 29 millones 
de turistas, que realizaron un total de 179 millones de 
pernoctaciones y un gasto de más de 13.000 millones de 
euros. Y el inicio de 2020, para la Comunidad Valenciana, 
siguió siendo favorable, en el acumulado a 29 de febrero, 
nos encontrábamos entre las comunidades autónomas 
con mejores expectativas turísticas para este 2020, 
gracias a la evolución de nuestros destinos urbanos y 
desestacionalización de la demanda de las vacaciones . En 
los dos primeros meses de 2020, el número de turistas 
extranjeros con destino principal en la Comunidad 
Valenciana creció un 10% y los turistas provenientes de 
Reino Unido, en especial, un 16 %.

Además, el empleo turístico, según la media de afiliados a 
la Seguridad Social en las ramas de hostelería y agencias de 
viajes, empezó en 2020 con un incremento, hasta febrero, 
del 4,9 % interanual, pero, sin embargo, el COVID alteró esta 
irrupción .

La OMT, la Organización Mundial del Turismo, estimaba 
al comienzo de la crisis sanitaria que, a nivel mundial, el 
turismo internacional podría disminuir en el conjunto del 
2020 entre el 60 % y el 80 % en comparación al 2019. 
En la Comunidad Valenciana el impacto del COVID se ha 
traducido en la supresión y restricción del flujo de visitantes 
internacionales, con el descenso histórico del 69% en el 
número de turistas, entre marzo y agosto, lo que significa 
4,6 millones de turistas menos con respecto a 2019.

En términos de impacto económico, se ha producido un 
descenso de gasto medio por viaje de los turistas en un 
8,7 %, produciéndose, por lo tanto, un descenso del gasto 
de 4.600 millones. Sin embargo, aunque la situación que 
ha provocado el COVID para el sector turístico ha sido 
enorme, los datos de la Comunidad Valenciana son mejores 
que en el conjunto de España y otras comunidades con una 
dependencia al turismo similar a la nuestra .

Sabemos que desde el Consell se está trabajando para 
mitigar los efectos de la pandemia que la pandemia está 
teniendo sobre el sector. Pero hay que seguir trabajando y, 
por ello, le preguntamos al Consell, sobre ¿qué medidas se 
están llevando a cabo para favorecer el mantenimiento de 
la actividad empresarial y la competitividad de las pequeñas 
y medianas empresas turísticas de nuestra Comunidad 
Valenciana que han sido afectadas por la crisis provocada 
por el COVID 2019?

Gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda .

Un moment, senyoria. Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Moltes gràcies, senyor Arques.

Efectivament, la incidència de la COVID-19 ha suposat 
un canvi dramàtic de l’escenari turístic en tot el món amb 
conseqüències molt dures en els territoris on el sector té 
molta importància, és el cas valencià .

Com vosté mateix ha deixat constància, l’evolució tan 
positiva que havia experimentat el sector turístic valencià 
durant els últims anys i els primers mesos d’enguany, tot 
això, es va vore truncat amb l’aparició d’una pandèmia amb 
uns efectes en l’economia que cap govern o institució era 
capaç de preveure.

Així ho reflectixen les estimacions de l’Organització Mundial 
del Turisme a nivell mundial i la previsió de caiguda de 
l’activitat turística en la comunitat entorn del –com ha dit 
vosté molt bé– 60 % al 70 %, respecte al 2019. Per això, per 
eixe motiu, la promoció del turisme ha sigut i és, ara més 
que mai, un dels objectius bàsics i permanents de la política 
econòmica d’este Consell .

Fixe’s vosté, entre l’any 2015 i 2020, el pressupost de la 
Generalitat per a promocionar la comunitat com a destí 
turístic, a modernitzar i incrementar la productivitat del 
sector i a desenvolupar un model turístic sostenible, va 
créixer un 210 %, 210 %.

Des del moment en què es va declarar la pandèmia, 
apareixent les primeres restriccions de mobilitat, des del 
Consell començarem a treballar per impulsar la recuperació 
de l’activitat i per ajudar a les empreses del sector a superar 
els efectes d’esta crisi.

I ho férem amb mesures com: els plans de contingència 
vinculats als diferents programes de l’entitat Turisme 
Comunitat Valenciana per adequar els serveis a oferir pel 
sector als nous requeriments del turista postCOVID-19; 
els més de 70 cursos d’especialització, en els quals han 
participat més de 17.000 persones; el protocol d’actuació 
amb les diferents destinacions de la xarxa de destinacions 
turístiques intel·ligents per analitzar els efectes de la crisi 
i planificar el seu reposicionament en els mercats turístics 
o –cal dir-ho també– la reorientació de les diferents 
campanyes de comunicació i promoció on line, reforçant el 
posicionament de l’oferta turística valenciana en internet.



Número 46  ¦  15-10-2020 Pàg. 2346

Des del Consell s’ha posat en marxa un pla estructurat en 
diversos eixos per avançar cap a una sòlida recuperació 
turística. Primer eix, Programa Comunitat Valenciana 
Destí Segur durant el COVID-19, posat en marxa a 
primers de maig amb guies per a establiments, un manual 
d’especificacions tècniques de recomanacions a les platges 
de la comunitat amb una inversió de 10 milions per 
instal·lacions i renovació d’equipaments i dotació higiènic-
sanitàries i lúdiques.

Un segon eix per a la recuperació del teixit empresarial, 
l’ocupació i les destinacions, gestionant les ajudes 
convocades per a l’any 2020 dirigides a entitats locals i a 
empreses i associacions per a millorar la competitivitat –com 
vosté ha assenyalat adequadament– dels destins turístics, 
amb 10 milions. 

Amb una nova línia d’ajudes a persones treballadores en 
règim autònom i petites i mitjanes empreses al sector 
turístic, afectades per la crisi de la COVID-19, regulades 
pel Decret 48/2020, del 17 d’abril, dotada amb 6,5  milions 
d’euros .

Un tercer eix de posicionament mediterrani en viu i segur, 
i generació de demanda turística, amb la posada en marxa 
del pla de màrqueting turístic, amb un pressupost de 16,2 
milions, per a reforçar la imatge de la Comunitat Valenciana, 
com a designació segura i sostenible .

Una campanya en mitjans de comunicació sobre les mesures 
de seguretat a implementar en el sector turístic, amb motiu 
de la pandèmia .

La campanya en xarxes socials «Somnia el Mediterrani en 
viu», per a reforçar la motivació dels visitants per a viatjar a 
la Comunitat Valenciana .

I finalment, com va anunciar el president en l’últim debat 
de política general, s’està ultimant el projecte de decret del 
Consell per a l’aplicació del programa bo-viatge Comunitat 
Valenciana, del qual podrà beneficiar-se qualsevol persona 
empadronada en un municipi de la Comunitat Valenciana, 
i s’aplicarà a estades mínimes de dos dies en establiments 
turístics de la comunitat adherits al programa.

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria.

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

En fi, senyoria, crec que queda clara, amb totes estes 
mesures, l’absoluta implicació del Consell per a impulsar la 
demanda i la recuperació de l’activitat turística i per a ajudar 
les empreses del sector a superar els efectes d’esta crisi.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 32, formulada pel diputat 
Alfredo Castelló, del Grup Parlamentari Popular, al 
vicepresident segon i conseller d’Habitatge i Arquitectura 
Bioclimàtica sobre els habitatges del parc públic. Quan 
vullga, senyoria .

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, presidenta .

Mire, en 2015, con 6.000 millones menos de los que ustedes 
tienen ahora, el gobierno del Partido Popular dejó cien 
viviendas vacías menos de las que ustedes tienen ahora del 
parque público. Y tenía 506 viviendas ocupadas ilegalmente. 
Hoy ustedes tienen el triple, casi mil cuatrocientas viviendas 
ocupadas .

Usted, con el tema este de la ocupación nunca sabemos por 
dónde va. En el mes de febrero dijo en comisión que no se 
podía echar de las casas a la gente que las ocupa de forma 
irregular y que había que ponderar.

En el mes de junio dijo que tolerancia cero, y que hay 
que ser contundente con este tipo de hechos. Insistió en 
ese mes hablando de que se vulneran los derechos de las 
personas registradas en la lista de demandantes. Creo que 
ahí tenía usted razón .

Y luego, volvió a decir que la política de vivienda no puede 
ser taxativa y que hay que desocupar. Es decir, usted, un día 
es el doctor Jekyll y el otro es míster Hyde. Usted, un día 
parece un facha, como nos dirían a nosotros, y otro día es 
el más fiel de los podemitas. Por eso, le digo que qué va a 
hacer con el tema este .

¿Hoy cómo se ha levantado usted? ¿Como Martínez, el 
facha, o como Dalmau, el bolivariano?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller vicepresident segon .

 

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyor Castelló, vosté sap segurament millor que ningú que 
estem fent un gran esforç en recuperar habitatges per a 
posar-los a disposició de les persones. I hem recuperat més 
de 540 habitatges des que vam començar a treballar per a 
garantir este dret a totes les valencianes i els valencians. I ho 
repetiré: més de 540 habitatges.


